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تیم فوتبال اســـتقلال ســـرانجام با هر مصیبتی که بود به 

وضعیـــت خود تا حدودی ســـر و ســـامان داد و برای ادامه 

مسابقات لیگ قهرمانان آسیا راهی قطر شد. البته بهترین 

خبر برای آبی پوشان انصراف الوحده از ادامه رقابت ها بود، 

چون تا همین چند روز پیش درگیر رقابت های خود در فصل 

اخیر فوتبال باشـــگاه های ایران بودند و در این مدت نیز به 

جای آمادگی و تمرکز وقت خود را صرف حاشیه ها و مذاکرات 

برای جذب بازیکن و تمدید قرارداد با آنهایی که قراردادشان 

با اســـتقلال به پایان رســـیده بود، کرده بودند. با این حال 

کاروان نصفه ونیمه استقلال پنجشنبه گذشته راهی دوحه 

قطر شـــده و قرار است سایر بازیکنان طی روزهای آینده و 

با صدور روادید خود را به این کشـــور حاشیه خلیج فارس 

رسانده تا آبی پوشان برای دیدار یکشنبه هفته آینده خود 

مقابل الشرطه عراق آماده شوند. بر همین اساس با بهتاش 

فریبا، پیشکسوت و مربی اســـبق استقلال که در آخرین 

جلســـه تمرینی این تیم به منظور ایجـــاد روحیه و  انگیزه 

بین بازیکنان حاضر شـــده و دیـــداری با آنها تازه کرده بود 

تماس گرفته و دقایقی درخصوص شرایط شاگردان مجید 

نامجومطلق در آســـتانه آغاز دوباره  لیگ قهرمانان آسیا با 

وی همکلام شـــدیم. گفت وگوی »فرهیختگان« با فریبا را 

در زیر می خوانید.

در آخرین تمرین اســـتقلال چه گذشت و چقدر به این تیم 

امیدوار هستید؟

ظهر آن روز با آقای عبداللهی که به عنوان سرپرســـت استقلال 

انتخاب شدند صحبت کردم و از من خواستند تا یک سر به تیم 

بزنم که بر همین اساس بعدازظهر همان روز در تمرینات استقلال 

حاضر شدم. اول از اینکه بعد از مدت ها دوباره به تمرینات تیمی 

که هنوز خودم را متعلق به آن می دانم بازگشتم، خوشحال شدم 

اما از وضعیتی که وجود داشت واقعا نگران شدم چون هیچ کس 

نبود و از بازیکنان مطرح و آنهایی که در ترکیب ثابت استقلال در 

فصل گذشته بازی می کردم فقط پنج، 6 بازیکن حضور داشتند و 

بقیه بازیکنان را جوانان این تیم تشکیل می دادند. بنابراین وقتی 

این تیم با این شرایط می خواست فردا صبحش به آسیا برود آدم 

کمی نگران می شود! در هر صورت به تمرینات رفتم تا یک مقدار 

فشار را از روی تیم و مدیریت بردارم. 

یعنی بـــا این وضعیت باید چه تصمیمی گرفته می شـــد، 

به طـــور مثال آیا راهکار این بود که تیـــم در ادامه رقابت ها 

شرکت نکند؟

خیر، اگر اســـتقلال در ادامه این رقابت ها شـــرکت نمی کرد و 

انصراف می داد این امر محرومیت هایی را برای این باشـــگاه در 

ســـال های آینده در پی داشت و از لحاظ مالی و شخصیتی نیز 

ضربات مهلکی به استقلال می زد، به نظر من این تیم به قطر رفت 

تا شـــامل این محرومیت نشود، ولی با این حال هواداران با این 

نفرات و با این تیمی که راهی قطر شد و البته با این اتفاقاتی که 

به وجود آمده نگران هستند و این مساله ای کاملا طبیعی است. 

البته بعدا شرایط با تمدید قرارداد چند بازیکن بهتر شد. 

در ادامـــه وقتی بـــا عمو نصی صحبت کـــرده و از طریق وی با 

مدیریت باشـــگاه در تماس بودیم می دانستیم که آنها به دنبال 

این هســـتند تا بچه ها زودتر قراردادشان را ببندند و تمدیدی ها 

به جریان تمرینات ملحق شوند که در همین راستا این اقدامات 

تا حدود نیمه شب پنجشنبه به طول انجامید و مدیران باشگاه 

تا حدود ساعت ۳ نصف شب در هتل باقی ماندند و با بازیکنان 

مذاکره می کردند تا قرارداد ها بسته شده و تیم جمع و جور شود 

و به همین خاطر به آنها خسته نباشید، می گویم. از این مسائل 

همه باید باخبر شـــوند، البته هوادار ما هم کمی عجول است، 

هرچند حق هم دارد چون چند سالی می شود که استقلال جام 

نگرفته و فشار روی آنها وجود دارد اما باشگاه هم خیلی فعالیت 

می کنـــد تا بتواند برای فصل آینده تیم خوبی را تدارک ببیند، با 

این حال خوشبختانه سه، چهار بازیکن اصلی استقلال قرارداد 

خود را تمدید کردند هرچند ویزایشان آماده نشد ولی به زودی به 

جمع کاروان استقلال در قطر اضافه می شوند. 

البتـــه علی کریمی قـــراردادش را هنوز تمدید نکرده و این 

موضوع نگرانی هواداران را در پی داشته. 

درســـت است الان مشـــکل ما علی کریمی است و به نظر من 

او هرطور شـــده باید بیاید و قـــراردادش را امضا کند و امیدوارم 

هرچه زودتر باشگاه با کریمی به تعامل رسیده این اتفاق هرچه 

زودتر بیفتد. 

چقدر امیدوارید این بازیکن تاثیرگذار به جمع استقلالی ها 

دوباره اضافه شود؟

آن پســـتی که علی کریمـــی در آن بازی می کنـــد یک مقدار 

حساسیت بالایی دارد و یک پست کلیدی محسوب می شود. از 

نظر من کریمی پارسال بهترین هافبک وسط ایران بود و بازی های 

بسیار خوبی را از خود به نمایش گذاشت و به خصوص با مسعود 

ریگی به خوبی با هم هماهنگ شده بودند و خیلی خوب با هم کار 

می کردند. امیدوارم این اتفاق بیفتد چون علی بازیکن باتعصب و 

باشخصیتی است و بچه دوست داشتنی محسوب می شود و دلم 

می خواهد این بازیکن بتواند سال آینده هم به استقلال کمک 

کند، هرچند هنوز تکلیف دانشـــگر هم مشخص نیست اما در 

دفاع وســـط سه بازیکن خوب ازجمله روزبه چشمی را داریم که 

او امسال فوق العاده بود و دو بازیکن هم جذب کرده ایم هرچند 

بازیکنان جدید نمی توانند در آسیا استقلال را همراهی کنند. 

بنابراین نگرانی آنچنانی در خط دفاعی وجود ندارد اما در پست 

علـــی  کریمی ما نگرانی داریم و امیدوارم این اتفاق هرچه زودتر 

بیفتد و علی هم قراردادش را تمدید کرده و تیم تکمیل شود. 

حتما خبر دارید الوحده هم از ادامه رقابت ها انصراف داد و 

این موضوع می تواند به سود استقلال باشد. 

بله درست اســـت و حالا بچه ها زمان بیشتری برای استراحت و 

ریکاوری دارند. این موضوع در کل به سود استقلال شد و بازیکنان 

فرصت دارند تا روز بازی با الشرطه به آمادگی خوبی برسند. 

با توجه به جریانات جام حذفی که بعد از پیروزی در دربی 

که عده ای معتقد بودند می خواهند استقلال را قهرمان این 

رقابت ها بکنند برخی به طنز می گفتند با انصراف الوحده 

هم می خواهند استقلال را قهرمان آسیا کنند. 

بالاخره یک سری مسائل وجود دارد. آدم نمی داند قسم دروغ را 

باور کند یا دم خروس را. مســـائلی طی سالیان گذشته از طرف 

وزارت ورزش اتفاق افتاده و دیگر همه می دانند وزارتخانه کامل 

پرسپولیســـی اســـت و نیازی به گفتن ما نیست. این حرف ها و 

اظهارات را هم مطرح می کنند تا این موضوع را کمرنگ کنند و 

داستان کلی این است. 

بـــه نیمکت اســـتقلال چقـــدر امیدوار هســـتید، مجید 

نامجومطلق می تواند در آسیا با این تیم موفق باشد؟

قبل از اینکه بـــه این موضوع بپردازم باید به حرکت خوب آقای 

سعادتمند اشـــاره کنم که با پیشنهاد ما پیشکسوتان، نصرالله 

عبداللهی را به عنوان سرپرست تیم انتخاب کرده و روی نیمکت 

در کنار کادر فنی فرســـتاد. عمونصی سال ها سرمربی، مدیر و 

سرپرست استقلال بوده و در تمامی این عرصه ها تجربیات زیادی 

دارد و مدت های زیادی نیز در رقابت های مختلف آسیایی شرکت 

کرده و این حرکت یعنی آقای عبداللهی تنها مدیر تیم نیســـت 

بلکـــه می تواند در کنار مجید نامجومطلق یک مدیر فنی خوب 

هم باشـــد و درمجموع او در حال حاضر حکم پدر استقلالی ها 

را دارد. از سوی دیگر تجربیات زیادی هم دارد که از لحاظ فنی 

می توانـــد به نامجومطلق و کادر او کمک کند و این یک حرکت 

بسیار ارزشمند از طرف مدیریت بود. 

از لحاظ فنی چطور می توان به این نیمکت امید داشت؟

در هر صورت مجید در لیگ دسته اول سرمربی بوده و تجربیاتی 

دارد و با بهترین مربیان نیز کار کرده. او خودش فوتبالیست بزرگی 

هم بوده و با کمک های مصطفوی، عمونصی و شاهین صمدیان 

امیدوارم در لیگ قهرمانان آســـیا بتواند کار را دربیاورد تا ببینیم 

در ادامه تکلیف آقای استراماچونی چه می شود. 

با توجه به قوانین این اتفاق یعنی بازگشـــت استراماچونی 

بعید است رخ بدهد. امیدی دارید که او برگردد؟

البته یکی، دو روز اخیر برخی اظهارات نمایندگان مجلس و وزیر وزرا 

را خواندم که به دنبال آن هستند تا به جهت حرام نشدن بیت المال 

و صرفه و صلاح مملکت از بازگشت استراماچونی حمایت کنند، 

هرچند این مربی ایتالیایی با باشـــگاه قرارداد داشـــته و اگر هم 

قراردادش فسخ شده اشکال از پول هایی بوده که به او ندادند و 

نباید یک مربی جدید خارجی به شمار بیاید. بنابراین فکر می کنم 

اگر اســـتراماچونی بیاید و مجید نامجومطلق هم کنارش باشد 

این دو نفر در کنار هم می توانند ترکیب خوبی را تشکیل دهند. 

درخصوص مدیریت استقلال و عملکرد سعادتمند در این 

مدت چه صحبتی دارید؟

روزی که سعادتمند به عنوان مدیرعامل انتخاب شد، مصاحبه 

کردم و گفتم او دل شیر داشته که به استقلال آمده چون خیلی 

کار ســـختی در پیش داشـــت، آن هم در آن مقطع که نه پول 

آنچنانی وجود داشت و نه زمان لازم. از سوی دیگر پایان رقابت ها 

با شـــروع آسیا فاصله چندانی نداشته و باید طی همین 10 روز 

کار هم جمع وجور می شـــد و همین فاصله کم شاید کار دست 

تیم های ایرانی ها بدهد البته این هم نشـــان از ضعف ماســـت 

که کرسی در کنفدراسیون فوتبال آسیا نداریم و نمی توانیم در 

مسائل اینچنینی دخالت کرده و در تقویم مسابقات تصمیم گیری 

لازم را داشته باشـــیم. حالا هم و در بدترین زمان ممکن تیم ها 

درحال یارگیری و تقویت هســـتند و بازیکنان هم از لحاظ بدنی 

تخلیه شده ولی باید تیم را به هر شکلی جمع کرده و راهی آسیا 

می کردند. از سوی دیگر به خاطر شیوع کرونا مدام رقابت ها معلق 

شده و اینکه بازیکن را بتوانیم در پیک آمادگی نگه داریم خیلی 

هنر می خواســـت و کار سختی بود به همین دلیل فکر می کنم 

سعادتمند در این مقطع خیلی خوب کار کرد و زحمت کشید و 

در کنار او باید از عبدیان هم تشـــکر کنم که پابه پای مدیرعامل 

استقلال تلاش کرد. 

یک مقدار هم در مورد شـــرایط اســـتقلال در اواخر فصل 

گذشـــته صحبت کنید. استقلال می توانست جام بگیرد 

اما فصل را بدون جام به پایان رساند. 

ما امسال دچار اشکالات زیادی شدیم به خصوص زمانی که فرهاد 

آمد. از ســـوی دیگر با آغاز دوبـــاره رقابت ها بازیکن مصدوم کم 

نداشتیم و چند محروم هم در ترکیب استقلال حضور داشتند. 

بعد هم هیچ تیمی اندازه تیم ما بازیکنانش به کرونا مبتلا نشدند، 

حدود 12،1۳ بازیکن استقلال کرونا گرفتند و همه اینها باعث 

شد در لیگ عقب بیفتیم. در جام حذفی هم فکر می کنم هر دو 

یعنی هم مدیریت و هم فرهاد مجیدی زود شروع کردند و آنها باید 

اجازه می دادند رقابت ها به پایان می رسید و بعد احیانا علیه هم 

موضع گرفته و ابتدا باید صحبت های لازم را با هم انجام می کردند. 

در این دعواها تقصیر بیشتر متوجه کدام یک از این افراد 

بود؟

من دنبال مقصر نمی گردم و نمی توانم بگویم کدام مقصر بود. 

بحث تقصیر نیست بلکه بحث هوادار ماست، هوادار ما این وسط 

لطمه خورد و ما به عنوان پیشکسوت استقلال متضرر شدیم از 

هر لحاظ لطمه خوردیم. تقصیر هرکس که می خواهد باشـــد، 

فرقش چیســـت! اینکه بگوییم مقصر کیست. درهر صورت کار 

اشتباه، اشتباه است و هرکسی هم می خواهد آن را انجام بدهد 

اشتباه کرده است. اما امســـال امیدوارم نیمکت مان با حضور 

استراماچونی و نامجومطلق نیمکت قدرتمندی باشد و از سوی 

دیگر بازیکنان خوب و جوانی جذب تیم شـــده و بچه های قبلی 

هم تمدید کردم و ان شاءالله علی کریمی هم بماند که به نظرم 

فصل بعد می توانیم یک فصل خوب و رویایی را داشته باشیم. 

از اســـتراماچونی که خبری ندارید؟ گفته می شـــود شاید 

به قطر برود. 

فکـــر نمی کنم این اتفاق بیفتد چون از نظر من این کار حرفه ای 

نیست تا جایی که می دانم وقتی که با استراماچونی هم صحبت 

کرده اند وی گفته اگر قرار باشد بیایم از اول فصل آینده به استقلال 

اضافه می شوم. به نظر من حرفه ای نیست که او به قطر بیاید. 

درخصوص قانون منع جذب بازیکنان و مربیان خارجی چه 

صحبتی دارید؟

آدم هر حرفی که می خواهد بزند باید پشت آن یک منطق وجود 

داشته باشد. به نظر من کسانی که این قانون را تصویب کرده اند 

همه چیز را در نظر نگرفتند. الان بازیکن لیگ یکی که قراردادش 

۵00 میلیون بوده شده دومیلیارد. از یک طرف قرارداد مربیان 

هم زیاد شده است و الان پیشنهاد تیم های دیگر را که می بینیم 

همه روی 10 و 12 و 1۵میلیارد اســـت. آنها خیال شان راحت 

اســـت که تیم ها نمی توانند بازیکن و مربی خارجی جذب کنند 

و این یک لطمه بزرگ به بحث اقتصادی باشـــگاه ها به شـــمار 

می رود. بازیکنی که پارسال دوونیم میلیارد گرفته چطور امسال 

12میلیارد طلب می کند! بازیکن هم باهوش است وقتی می بیند 

تیم ها نمی توانند بازیکن خارجی جذب کنند و خودشـــان هم 

جزء نفرات تاپ تیم شـــان به شمار می روند، این درخواست ها را 

مطرح می کنند اما نباید تا این اندازه اختلاف بین بازیکنان در 

هر تیمی باشـــد. این یکی از مضرات این قانون به شمار می رود 

اما از یک طرف بحث این اســـت که شما بازیکن می آورید مثل 

نیومایر یا گرو. در لیگ یک ما ۵0 تا مثل گرو وجود داشـــت اما 

او را آوردیم و چقدر هم درگیر پرداختی اش بودیم و الان هم باید 

دلار 2۵000 تومانی به بدهکاران پرداخت کنیم. گرفتاری های 

خارجی ها همین هاست. من فکر می کنم اگر یک کمیته فنی در 

فدراسیون تشکیل شود که بازیکن یا مربی که می خواهد بیاید 

باید توسط این کمیته مورد سنجش قرار گرفته و او را از هر لحاظ 

بررسی کنند. اینکه آیا او می تواند به فوتبال ما کمک کند یا خیر 

این یک راه حل به شـــمار رفته و می تواند راهگشا باشد و جلوی 

بسیاری از مشکلات و ضرر و زیان ها را بگیرد. 
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بهتاش فریبا در گفت وگو با »فرهیختگان«: امیدوارم نامجومطلق بتواند کار را در آسیا درآورد

کریمیبمانداستقلالرویاییمیشود
استراماچونی سرمربی خارجی جدید محسوب نمی شود                           مجیدی و مدیران باشگاه باید تا آخر فصل صبر می کردند

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامهنگار

گزارش

فرهیختگان استقلالی  ها درحالی راهی کشور قطر شدند تا در ادامه رقابت  های لیگ 

قهرمانان آسیا به مصاف حریفان خود از مرحله گروهی این رقابت  ها بروند که تلاش  ها 

برای تمدید قرارداد تمامی نفراتی که قراردادشان در پایان فصل گذشته با این تیم به 

اتمام رســـیده بود تا آخرین لحظات و به قول معروف تا پای پرواز از ســـوی مدیران این 

باشـــگاه ادامه داشت و هرچند در این بین موفقیت  هایی نیز حاصل شد اما مهم ترین 

بازیکنـــی که تمدید قراردادش از دیدگاه هواداران مهم بود یعنی علی کریمی تا زمان 

تنظیم این گزارش محقق نشد. کریمی که از منظر کارشناسان فوتبال یکی از بهترین 

هافبک  های فصل گذشته فوتبال ایران بود و توانست با نمایش خوب خود استقلال را 

تا هفته  های پایانی لیگ و البته دیدار پایانی جام حذفی جزء مدعیان نگه دارد، هنوز 

با آبی  ها به توافق برای تمدید قرارداد نرســـیده و همین موضوع طرفداران استقلال را 

نگران کرده است.

این درحالی اســـت که طی سالیان گذشته و به خاطر برخی سوءمدیریت  ها در پایان 

هر فصل بهترین بازیکنان در مسیر جدایی قرار گرفتند. ازجمله بازیکنانی مثل تیام، 

جباروف، ابراهیمی، نورافکن، مجید حســـینی، کاوه رضایی و صیادمنش که از جمع 

آبی پوشـــان جدا شـــده و استقلال را به مقصد خارج از کشـــور ترک کردند که همین 

موضوع باعث ذهنیت بد آبی دوستان شده تا جایی که آنها احساس می کنند به خاطر 

برخی موارد پشـــت پرده باید شـــاهد این باشند که هر ساله بهترین بازیکنان خود را از 

دســـت بدهند و همین عدم ثبات در ترکیب آبی پوشـــان و خالی شدن اردوی این تیم 

از ستارگان جلوی موفقیت این تیم را می گیرد. بر همین اساس نیز جدایی احتمالی 

علی کریمی را ادامه سریالی کوچ ستارگان از استقلال قلمداد کرده و به همین ترتیب 

است که از همان ابتدا از مدیران استقلال خواستند هر طور شده، کریمی را نگه دارند.

طبق آنچه باشگاه استقلال خبر داده، تمامی بازیکنانی که با این تیم قراردادشان به 

پایان رسیده بود به جز علی کریمی و محمد دانشگر قرارداد خود را با استقلال تمدید 

کرده و در این تیم ماندگار شدند، البته محسن کریمی و مرتضی تبریزی نیز در لیست 

تمدیدی  ها بودند اما با توجه به وضعیت ویژه بدنی این دو، درنهایت به نظر می رســـد 

در ســـبد خروجی اســـتقلال قرار گرفته و آینده مشترکی با این تیم نداشته باشند اما 

درخصوص دانشـــگر و کریمی تلاش  ها برای ماندگاری آنها ادامه دارد. درباره دانشگر 

یکی از مقامات استقلال به »فرهیختگان« چنین اذعان داشت که او پاسخ تماس  های 

مســـئولان باشـــگاه را نمی دهد و خبری از او نداریم اما از سوی دیگر یکی از نزدیکان 

مدیرعامل استقلال مدعی شده که به زودی تمدید قرارداد مدافع جنجالی فصل گذشته 

استقلال انجام خواهد شد و به همین ترتیب باید در انتظار تحقق این خبر باقی ماند.

بااین حال درباره علی کریمی نیز همان طور که قبلا هم خبر دادیم، پیشـــنهاد بسیار 

بالای وی که شنیده می شود نزدیک به 10 میلیاردتومان برای هر فصل 

را روی میز مذاکره با مدیران استقلال قرار داد، فعلا باعث عقب نشینی 

مدیران باشگاه شده و آنها با این رقم تسلیم فشار هواداران برای تمدید 

قرارداد این بازیکن نشده اند.

این درحالی اســـت که به نقل از یکی از مســـئولان استقلال چند 

روز پیش خبر دادیم کریمی هرطور شـــده می خواهد به خارج از 

کشـــور سفر کرده و لژیونر شود اما از سوی دیگر درخواست  های 

متعدد هواداران و فضای احساســـی که طی چند روز اخیر در 

فضای مجازی برای ماندن این هافبک کلیدی آبی پوشان 

در جمع استقلالی  ها توسط هواداران این تیم به وجود 

آمده، او را متقاعد کرده اســـت که فعلا دست نگه دارد 

تا درصورتی که مدیران آبی با رقم پیشـــنهادی قرارداد 

او موافقت کنند، قراردادش را با اســـتقلال تمدید کند. 

درغیـــر این صورت طبق شـــنیده  ها او با یک تیم قطری به 

توافق اولیه هم رســـیده است و درصورتی که استقلالی نشود برای فصل آینده 

در خارج از ایران فوتبالش را دنبال خواهد کرد.

آخرین وضعیت دو بازیکن اصلی استقلال که تمدید نکردند و به قطر نرفتند

دانشگر در آستانه توافق، کریمی منتظر تصمیم باشگاه


